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СЕЛьСКАЯ ГАСПАДАРКА

СВЯТКАВАННЕ

Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  Віцебскага  раёна:  http://vicebskreg.by

Вытворчасць прадукцыі 
раслінаводства ў гаспадарках усіх 
катэгорый павялічылася на 5,6%, 
жывёлагадоўлі - зменшылася на 10,4%.

У студзені-кастрычніку 2014 
гаспадаркамі ўсіх катэгорый вобласці 
рэалізавана жывёлы і птушкі на забой (у 
жывой вазе) 172 тыс. тон, што на 11,1% 
менш, чым у студзені-верасні 2013, 
выраблена малака 715 тыс. тон (на 7% 
менш), яек атрымана 506,5 млн. штук (на 
9,2% больш).

Сельскагаспадарчымі арганізацыямі ў 
студзені-кастрычніку 2014 рэалізавана 
жывёлы і птушкі на забой (у жывой вазе) 
161,3 тыс. тон, што на 9,7% менш, чым 
у студзені-кастрычніку 2013г. Малака 
выраблена 631,8 тыс. тон (на 6,1% менш), 
яек атрымана 367,7млн. штук (на 13,1% 
больш).

На 1 лістапада 2014г. колькасць буйной 
рагатай жывёлы ў сельскагаспадарчых 
арганізацыях скарацілася на 13,3 тыс. 

галоў (на 2,2%) у параўнанні з аналагічнай 
датай мінулага года. Пагалоўе свіней 
зменшылася на 185,9 тыс. галоў (на 
47,5%). Колькасць птушкі павялічылася 
на 11,3%.

У студзені-кастрычніку 2014г. 
сельскагаспадарчымі арганізацыямі 
рэалізавана 561,9 тыс. тон малака (на 
2,3% больш, чым у студзені-кастрычніку 
2013). Удзельная вага рэалізаванага 
малака ў агульным аб'ёме яго 
вытворчасці (таварнасць) па вобласці 
склала 88,9% (у студзені-кастрычніку 
2013 - 81,6%).

У сельскагаспадарчых арганізацыях на 
1 лістапада 2014 года завершана ўборка 
збожжа, рапсу і бульбы. Збожжавых і 
зернебабовых культур (без кукурузы) у 
першапачаткова апрыходаванай вазе 
намалочана 1 257,3 тыс.тон, што складае 
120,9% да аналагічнага перыяду мінулага 
года. Бульбы 84,5 тыс.тон, што на 18,9% 
больш леташніх паказчыкаў, на 19,6% 

больш накапалі кармавых карняплодаў - 
4,5 тыс.тон. Рапсу і агародніны адкрытага 
грунту сабралі менш за леташні: рапсу 
114,3 тыс.тон, што складае 93% ад 2013г., 
гародніны сабрана 15,4 тыс. тон, што 
складае 98,3% ад мінулага года.

Пад ураджай 2015 у 
сельскагаспадарчых арганізацыях 
пасеяна азімых збожжавых культур на 
зерне і зялёны корм 231,3 тыс. гектараў, 
што на 4,8% больш, чым на аналагічную 
дату мінулага года. Павялічылася 
плошча пад пасевамі трыцікале на 3,5 
тыс. гектараў (на 11,9%), жыта - на 2,9 
тыс. гектараў (на 5,5%), пшаніцы - на 
1 тыс. гектараў (на 0,7%). Пры гэтым 
плошча пад азімы рапс скарацілася на 
15 тыс. гектараў (на 25,2%).

Ўзворванне зябліва праведзена на 
плошчы 145,8 тыс. гектараў, або 88,9% 
да ўзроўню 1 лістапада 2013г.

У студзені-кастрычніку 2014 у 
сельскагаспадарчых арганізацыях 

выраблена гародніны абароненага 
грунту 18,5 тыс. тон. Вытворчасць 
агуркоў за гэты перыяд павялічылася 
на 1,4% і склала 9,1 тыс. тон, таматаў 
(памідораў) скарацілася на 10,4% (9,3 
тыс. тон). У структуры вытворчасці 
гародніны удзельная вага агуркоў 
складае 49,4%, таматаў (памідораў) - 
50,3%, іншых агароднінных і зялёных 
культур - 0,3%.

У сельскагаспадарчых арганізацыях 
вобласці працягваюцца работы па 
нарыхтоўцы кармоў. На 1 лістапада 
2014г. нарыхтавана кармоў з траў 1 
011,9 тыс. тон кармавых адзінак, што 
на 13% менш, чым на 1 лістапада 2013г. 
Сена нарыхтавана 161,8 тыс. тон, або на 
15,4% менш, чым на адпаведную дату 
папярэдняга года, сенажу - 1 949,3 тыс. 
тон (на 11,8% менш), сіласу - 1 728,7 тыс. 
тон (на 14,4% менш).

Падрыхтаваў К.Смаленскі
матэрыялы ГСУ Віцебскай вобласці

У студзені-кастрычніку 2014г. ў гаспадарках усіх катэгорый (у сельскагаспадарчых арганізацыях, сялянскіх (фермерскіх) 
гаспадарках, гаспадарках насельніцтва) Віцебскай вобласці вытворчасць прадукцыі сельскай гаспадаркі ў супастаўных цэнах 
склала 97,9% да адпаведнага перыяду мінулага года, у тым ліку ў сельскагаспадарчых арганізацыях - 97,2%.

Змяншэнне сельгаспрадукцыі ў вобласці

Удзельнікаў і гасцей раённага свята 
працаўнікоў вёскі віталі ў сельскім Доме 
культуры аграгарадка Копці. Тут жа на 
пляцоўцы ладзілася выстава вырабаў 
народных умельцаў, а мясцовыя 
вытворцы арганізавалі гандаль сваёй 
прадукцыі. Нагода для святкавання 
сёлета самая што не есць добрая 
– аграрыі раёна сабралі рэкордны 
ураджай збожжавых – 104 тыс. 600 тон 
пры сярэдней ураджайнасці 36 ц/га і 
ўшчыльную наблізіліся да пастаянных 
лідэраў аршанскіх хлебаробаў. Адметна 
і тое, што сярод 40 экіпажаў, якія 
пераадолелі 1000-тонны рубеж па 
намалоце збожжа, 27 маладзёжных.

Дзяніс Вележаў, механізатар ААТ 
“Ліпаўцы”: “За 8 год працы амаль кожны 
год намалоты складалі больш за 1000 тон, 
і у гэтым годзе з маладым памочнікам 
камбайнёра праца зладзілася, за што 
яму вялікі дзякуй”.

У чарговы раз званне лепшай гаспадаркі 
раёна падцвердзіла “Альгоўскае”, а яе 
кіраўнік Даміко Надзірашвілі адзначаны 
дыпломам Міністэрства сельскай 
гаспадаркі і харчавання Рэспублікі 
Беларусь за асабісты ўклад у развіццё 
сельгасвытворчасці. Падзякі старшыні 
аблвыканкама, а таксама ганаровыя 
граматы атрымалі ўсе, хто дасягнуў 
значных поспехаў у працы, сярод іх 
нямала працаўнікоў жывёлаводчай 
галіны, якія дабіліся высокіх паказчыкаў 
па вытворчасці мяса і малака. 

Малочна-таварная ферма “Сасноўка” 
ААТ “Рудакова” прызнаная лепшай у 
вобласці. Сёлета яна стала ўладальніцай 
6 дыпломаў, адзін з якіх рэспубліканскага 
значэння.

Тамара Таболіч, работнік МТФ 
“Сасноўка” ААТ “Рудакова”адзначае: 
“Надой у гэтым годзе плануецца 8 тыс. 
літраў малака на карову, усе цяляты 
застаююца жывыя, і даюць па кілаграму 
прывеса ў суткі, добра растуць і не 
хварэюць.”

Дзякуючы гэтым людзям і іх 
самааднанай нялёгкай працы Віцебскі 
раён з года ў год дэманструе высокі 
ўзровень сельскагаспадарчай 
вытворчасці і рэалізуецца шэраг значных 
інвестыцыйных праектаў.

Руслан Фурашоў, старшыня Віцебскага 
райвыканкама дзеліцца планамі: “У 
снежні пачынае працукамбікормавы 
завод на 100 тыс. тон камбікармоў у год, 
увялі рабатызаваную малочна-таварную 
ферму ААТ “Мазалавагаз”, і МТФ на 
2000 месцаў “Віцебская бройлерная 
птушкафабрыка”. На наступны год 
запланавана будаўніцтва свінагадоўчага 
комплекса на 24 тыс.тон у год, таксама 
трусагадоўчага комплекса і запрацуе 
рабатызаваная ферма у філіі “Палудзеткі” 
ААТ “Малако”.

Працавітасці і ўпартасці аграрыям не 
займаць, значыць хопіць сіл і энэргіі каб 
ажыццявіць запланаванае.

К.Смаленскі

Сёлета ў бітве за ураджай працаўнікі сельскай нівы дабіліся 
лепшага паказчыка па намалоце збожжа за апошнія 40 гадоў. 
Больш 40 экіпажаў пераадолелі 1000-тонны рубеж. Ва ўрачыстай 
абстаноўцы пераможцы раённага спаборніцтва атрымалі 
ганаровыя граматы і грашовыя прэміі.

адЗначылі рэгіянальныя 
“дажынкі”

сціскаецца кола 
несанкцыянаваных 

сметнікаў
Падчас чарговага рэйду эколагі адправіліся на тэрыторыю 
комплексу культурна-масавага адпачынку імя Савецкай Арміі 
(парк Мазурына).

ПРАБЛЕМА эКАЛОГІІ

З пешаходных дарожак змяталі 
і збіралі лісце ў пакеты работнікі 
Кастрычніцкага ЖРЭТа разам з 
памочнікамі з каледжа лёгкай 
прамысловасці.

Парк такім чынам рыхтаваўся да 
зімы. А для адпачываючых пасля 
такой уборкі ў дажджлівае надвор'е 
будзе не слізка гуляць па асфальтавых 
дарожках.

Праехаўшы крыху далей, убачылі як 
каля прыпынку «Ветэран» на пляцоўцы 
часовага складавання смецця працуе 
пагрузчык.

Трактарыст Руслан Цуранаў толькі 
што загрузіў аўтамабіль бытавымі 
адходамі і чакаў чарговы.

- За выхадныя ў гэтым месцы 
збіраецца столькі смецця, што трэба 
зрабіць восем рэйсаў, каб вывезці ўсё, - 
дзеліцца гаваркі трактарыст.

- Увосень дачнікі вызваляюцца ад 
назапашаных бытавых адходаў, 
таму іх так шмат на пляцоўцы, 
- тлумачыць сітуацыюначальнік 
гарінспекцыі прыродных рэсурсаў 
і аховы навакольнага асяроддзя 
Валерый Фандо і дадае: - Пад гэтую 
марку відавочна выкідваюць бытавыя 
адходы і гараджане, якія едуць міма. 
Няхай, абы не засмечвалі лесапаркавую 
зону.

Праехалі далей і ўбачылі 
несанкцыянаваную звалку недалёка 

ад іншага прыпынку - «Улановичи-1».
- Відавочна, нейкі прыватнік. 

Цяпер паспрабуй знайдзі яго, - робіць 
здагадку Валерый Эдуардавіч. - І 
галоўнае, метрах у ста ад крамы, каб 
прыкметней было!

Не былі ачышчаны кантэйнеры ад 
смецця і на могілках у Мазурына, 
адны з якіх належаць Спецкамбінату, 
іншыя - спецаўтабазе. А вось з 
такім бязладдзем, якое ўбачылі на 
ўскрайку лесу па дарозе ў садоўніцкае 
таварыства «Бибиревка», даўно не 
даводзілася сустракацца.

Так званая кантэйнерных пляцоўка 
была завалена бытавымі адходамі і 
іншай рознасцю.

Ўтварылася вялізная звалка 
вышынёй у некалькі метраў. Чаго тут 
толькі не было! Поліэтылен, старая 
мэбля, сапсаваныя яблыкі і нават 
пластыкавыя тубы з-пад тонера для 
запраўкі картрыджаў ...

Гэта так «разраслася» стацыянарная 
кантэйнерных пляцоўка, з якой доўгі 
час не вывозілі смецце. Вось і думай, 
ці толькі дачнікі пакінулі ўсё гэта 
«дабро» на фоне прыгожага яловага 
лесу! Вінаватыя работнікі Рубовского 
лясніцтва? Не. Праехаўшы па дарозе, 
у іншых месцах ляснога масіву не 
ўбачылі хламу і смецця.

Галоўны эколаг зьвязаўся 
(працяг на стар. №2)
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ПАжАРНАЯ БЯСПЕКА

ДАРОжНАЯ БЯСПЕКА

Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

КРэДЫТЫ

У ДОБРЫ шЛЯх!

Са студзеня па кастрычнік 
з беларусамі ў шлюб ўступілі 
грамадзяне Расійскай 
Федэрацыі, Украіны, 
Таджыкістана, Грузіі, Іракскай 
Рэспублікі, Азербайджана, 
Каралеўства Вялікабрытаніі. 
Віншаванні з днём нараджэння 
сям'і прымала віцябчанка і яе 
муж грамадзянін Мексікі.

- Пры прыёме заявы 
грамадзяніну Рэспублікі 
Беларусь, які мае намер 
заключыць шлюб з 
замежнікам, рэкамендуецца 
азнаёміцца з прававымі 
наступствамі, якія могуць 
узнікнуць для яго па 
заканадаўстве той дзяржавы, 
грамадзянінам якой 
з'яўляецца будучы муж, у 
прыватнасці, па пытаннях 
грамадзянства, асаблівасцяў 
прававога становішча мужа і 
жонкі і іх дзяцей, асабістых і 
маёмасных правоў. Бяручыя 
шлюб могуць скарыстацца 
правам звярнуцца ў бюро 
перакладаў, - заключае 
начальнік аддзела загс 
райвыканкама Алена 
Клокава.

Як гэта зрабіла віцябчанка 
Марына Умарава. Сваю 
клятву вернасці яна дала 
грамадзяніну Каралеўства 
Вялікабрытаніі Рычарду 
Энтані Дэйвіду Хампфрісу. 
З ім студэнтка ВДУ ім. П.М. 
Машэрава пазнаёмілася 
па інтэрнэце. Неўзабаве 

За дзевяць месяцаў вузамі шлюбу ў аддзеле 
ЗАГС Віцебскага райвыканкама замацавалі свае 
адносіны 220 пар. У мінулым годзе за аналагічны 
перыяд зарэгістравана ўсяго 89 шлюбаў. Ўзрасла і 
колькасць саюзаў з замежнікамі.

каханне і любоў!

з адміністрацыяй 
Кастрычніцкага раёна, 
абгаварыў месца знаходжання 
несанкцыянаваных звалак. А 
адміністрацыя ў сваю чаргу 
павінна даручыць камунальным 
службам вывезці адкіды на 
палігон.

Падумалася вось пра што. 
Прыбіраем, чысцім цэнтр, а 
вось найпрыгажэйшыя месцы 
вакол Віцебска, якія называюць 
«лёгкімі горада», нярэдка 
застаюцца па-за ўвагай. У 
першую чаргу тых, хто павінен 
клапаціцца аб парадку і чысціні 
на даручаных тэрыторыях. 
І, вядома, грамадзян, якія 
жывуць побач, маюць дачы і 
так засмечваюць навакольнае 
асяроддзе. Сапраўдным 
гаспадаром не назавеш таго, 
хто не бачыць далей свайго 
парога.

Нібы ў пацверджанне маіх 
думак, сутыкнуліся вось з 

якім фактам. На фоне шэрага 
пейзажу Валерый Фандо 
раптам заўважыў нешта.

- А вунь там, у яры, бліжэй да 
могілак, бачыце новаўтвораную 
звалку?

Пад'ехалі бліжэй. І праўда, 
такая велізарная куча з лісця. 
Звозілі сюды адходы відавочна 
з парку. Праз нейкі час нашы 
здагадкі пацвердзіліся, паколькі 
на гарызонце з'явіўся трактар 
з чарговым поўным кузавам 
лісця.

Сталі разбірацца, 
аказваецца, камунальныя 
работнікі вырашылі лісце 
выкарыстоўваць для кампоста. А 
гэта месца абралі для іх часовага 
складавання. Калі так, то што 
тут дрэннага? Лісце перагніе - 
прыродзе карысць будзе. Так, 
напрыклад, паступаюць мінскія 
эколагі: у парках і скверах 
вырашана не прыбіраць лісце, 
каб яна перагнівала і служыла 
угнаеннем для дрэў. Такім 

чынам захоўваецца экалагічны 
баланс у прыродзе. У нас 
такое рашэнне не прынята, 
але, мабыць, варта падумаць 
аб яго мэтазгоднасці. Бо ў 
выніку не пакутуе прырода і не 
марнуюцца бюджэтныя грошы 
на дастаўку такіх адходаў, як 
лісце, на палігон.

Гарадскія эколагі у 
бягучым годзе правялі 7250 
абследаванняў гарадскіх 
тэрыторый і суб'ектаў 
гаспадарання, 1074 
кіламетры прыдарожных 
палос аўтамабільных дарог, 
156 тэрыторый водных 
аб'ектаў, 106 могілак і 913 
тэрыторый садаводчых 
таварыстваў і гаражных 
кааператываў. Выяўлена 405 
несанкцыянаваных звалак, 
якія ліквідаваныя. Але на змену 
адным, на жаль, з'яўляюцца 
іншыя.

Алена БАшУН
«Віцьбічы»

ПРАБЛЕМА эКАЛОГІІ

віртуальныя сустрэчы 
перараслі ў знаёмства ў 
рэальнасці. Праз паўгода 
17 траўня на злосць 
усім забабонам пара 
зарэгістравала свае адносіны. 
Урачыстасць прайшла ў вёсцы 
Доўжа на беразе маляўнічага 
возера Сосна.

Па словах Алены Клокавай, 
хутка прыйдзецца карту 
свету купляць, каб адзначаць 
краіны і горада, дзе будуюць 
свае сем'і тыя, хто любіць 
сэрцам, што ўступілі ў шлюб у 
Віцебскім раёне.

Таццяна Діканава
"жыццё Прыдзвіння”

Аб працы, якая праводзіцца 
назіральнымі камісіямі і 
суб'ектамі прафілактыкі, па 
папярэджанні гібелі людзей 
ад знешніх прычын далажыў 
начальнік упраўлення МНС 
Васіль Чакан.

Ён звярнуў увагу прысутных 
на той факт, што ў 2014г. 
на Віцебшчыне назіраецца 
некаторы рост колькасці 
пажараў, нягледзячы на 
агульную тэндэнцыю 
штогадовага зніжэння 
колькасці надзвычайных 
сітуацый. А значыць, 
неабходна павысіць 
эфектыўнасць праводзімых 
мерапрыемстваў, узмацніць 
узаемадзеянне паміж 
суб'ектамі прафілактыкі і 
іншымі арганізацыямі.

Зараз дадзеная работа 
вядзецца шматвектарна. 
Адной з паспяховых яе формаў 
з'яўляецца правядзенне 
аглядаў супрацьпажарнага 
стану домаўладанняў і 

Супрацоўнікі ДАІ надаюць 
павышаную ўвагу ўсім 
удзельнікам дарожнага 
руху, якія ігнаруюць рамяні 
бяспекі, спецыяльныя 
дзіцячыя ўтрымлівальныя 
прылады, моташлемы, 
святлоадбівальныя эле-
менты і інш. Праводзяцца 
тлумачальныя гутаркі 
і дэманструюцца 
прафілактычныя фільмы 
працоўным калектывам і ва 
ўстановах адукацыі.

Як адзначыў начальнік 
АДАІ Віцебскага РАУС 
Павел Мартыненка, у 
дарожна-транспартных зда-
рэннях самыя сур'ёзныя 
траўмы атрымліваюць 
непаўналетнія, якія 
не сядзяць у дзіцячых 
сядзеннях і непрышпіленыя 
рамянямі, што з'яўляецца 
гарантыяй бяспекі для 
маленькіх пасажыраў. Дзеці 
ва ўзросце да 12 гадоў 
павінны перавозіцца толькі 
ў спецыяльных крэслах або 

з выкарыстаннем іншых 
сродкаў. Выключэннем 
з'яўляецца рост юнага 
ўдзельніка дарожнага руху 
звыш 150 сантыметраў, а 
таксама перавозка ў таксі.

Павел Мартыненка 
акцэнтаваў увагу на тое, што 
правільнае прымяненне 
сродкаў пасіўнай бяспекі 
максімальна знізіць 
рызыку траўміравання 
і цяжар наступстваў 
ДТЗ. Супрацоўнік АДАІ 
рэкамендуе аўтааматарам 
і пасажырам карыстацца 
рамянём бяспекі заўсёды, 
нават калі цалкам 
упэўненыя ў майстэрстве 
кіроўцы. «І кароткія паездкі 
на аўтамабілі не павінны 
быць выключэннем. На 
дарозе сустракаюцца і 
маладасведчаны кіроўцы, 
па віне якіх вы можаце стаць 
удзельнікам аварыі», - сказаў 
на заканчэнне ён.

Вольга Булаўка
"жыццё Прыдзвіння”

Дзяржаўтаінспекцыя Віцебскага раёна праводзіць 
прафілактычную акцыю пад назвай «Зрабі паездку 
бяспечнай» па папулярызацыі выкарыстання 
сродкаў пасіўнай бяспекі.

даі правярае 
бяспеку руху

кватэр у населеных пунктах. 
Абследуюцца месца 
пражывання грамадзян, 
выяўляюцца парушэнні 
правілаў пажарнай бяспекі, 
аказваецца дапамога ў 
ліквідацыі недахопаў, 
вядзецца тлумачальная праца 
з насельніцтвам. У дамах 
шматдзетных сем'яў, фізічна 
нямоглых і аслабленых 
асоб, якія пастаянна 
маюць патрэбу ў даглядзе, 
адзінокіх састарэлых 
грамадзян ўсталёўваюцца 
аўтаномныя пажарныя 
апавяшчальнікі, у тым ліку 
з вывадам сігналу трывогі 
на знешнюю светлагукавую 
прыладу. Да рамонту печаў, 
электраправодкі, ўсталёўцы 
АПА прыцягваюцца суб'екты 
гаспадарання, у якіх гэтыя 
людзі раней працавалі або 
працуюць цяпер. Акрамя 
таго, накіроўваюцца лісты 
працаздольным сваякам 
аб неабходнасці аказаць 

На пашыраным пасяджэнні Віцебскага абласнога савета дэпутатаў 
разглядаліся пытанні забеспячэння дэмаграфічнай бяспекі, у тым ліку 
спосабы папярэджання гібелі людзей ад знешніх прычын.

Зменшыць колькасць 
ахвяр пажараў

дапамогу пажылым або 
інвалідам.

У якасці станоўчага 
прыкладу работы па 
прафілактыцы пажараў, 
папярэджанні гібелі і 
траўматызму людзей Васіль 
Іванавіч адзначыў вопыт 
Лёзненскага і Шумілінскага 
раёнаў. У гэтых рэгіёнах 
створаны дакладны алгарытм 
ўзаемадзеяння паміж усімі 
зацікаўленымі структурамі. 
Пра тое, як ён дзейнічае, 
распавялі старшыня 
Шумілінскага раённага 
Савета дэпутатаў Ірына 
Новікава і кіруючая справамі 
Лёзненскага сельсавета 
Марына Фалібога. Аляксандр 
Ацясаў прапанаваў 
сістэматызаваць, абагульніць 
гэты вопыт і затым падзяліцца 
ім з астатнімі раёнамі 
Віцебшчыны, каб там маглі 
пераняць паспяховыя метады 
працы.

М.Вогненны

- На наступны год 
вызначыліся так: з 2,5 
млн кв.м. жылля, якія 
плануецца пабудаваць з 
дзяржпадтрымкай, палова 
будзе будавацца для 
ільготнікаў. Другую частку 
з улікам недахопу танных 
крэдытных рэсурсаў дзяржава 
будзе падтрымліваць, 
патанняючы крэдытныя 
стаўкі банкаў на палову 
стаўкі рэфінансавання. 
Астатняе грамадзянін будзе 
плаціць сам. Стаўка па такіх 
крэдытах у сярэднім павінна 
скласці 15-16% гадавых. 
Спадзяемся, што з часам яна 
будзе зніжацца, - сказала на 
сустрэчы з калектывам 11-й 

гарадской клінічнай бальніцы 
Мінска старшыня праўлення 
Нацбанка Надзея Ярмакова.

Яна таксама нагадала, 
што Нацбанк сумесна 
з Мінэканомікі, 
Мінбудархітэктуры, Мінфінам 
распрацоўвае дзяржаўную 
сістэму будзберажэнняў: 
«Мінімум тры гады 
грамадзянін будзе сам 
збіраць грошы ў банку пад 
стаўку, якая кампенсуе рост 
коштаў у будаўніцтве жылля. 
На астатнюю частку - 75% - 
яму прадастаўляецца льготны 
крэдыт. Скарыстацца сістэмай 
змогуць льготнікі, магчыма, 
якія маюць патрэбу».

Вось толькі не сказала 

старшыня праўлення 
Нацбанка, колькі грамадзян 
змогуць скарыстацца 
дзяржаўнай сістэмай 
будзберажэнняў. Бо толькі 
інфляцыя ў краіне падбіраецца 
да 20%, і назапашваць 
сродкі ў роднай валюце 
ўсё цяжэй менавіта тым, 
якія спадзяюцца атрымаць 
ўласнае жыллё, рэальная 
зарплата памяншаецца, а 
яшчэ жыць на што-то трэба, 
карміць і апранаць дзяцей, 
здымаць жыллё і спадзявацца 
на «абяцанні» добрай цёткі. 
Можа як у старым савецкім 
анекдоце пра сантэхніка: «Усю 
сістэму мяняць трэба?»

К.Адамаў

Льготныя крэдыты на жыллё ў 2015 годзе будуць атрымліваць у першую 
чаргу вайскоўцы і шматдзетныя сем'і.

аб ільготных крэдытах 
на жыллё

(пачатак на стар. №1)
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Астатнія, незалежна ад пасад 
- толькі механічныя выканаўцы 
вярхоўнай волі, апрыёры 
вінаватыя ў правалах.

Чыноўнікі - не такія ўжо 
«саўкі» і «кансервы»

У прыватнасці, стратэгічным 
пралікам ўрада Лукашэнка 
назваў правал мадэрнізацыі 
ў дрэваапрацоўцы, лёгкай 
і цэлюлозна-папяровай 
прамысловасці, вытворчасці 
будаўнічых матэрыялаў.

Так, але гэты працэс ужо 
не першы год курыруе 
асабіста прэзідэнт: ездзіць 
па прадпрыемствах, 
шчодра раздае нагонка 
(што выліваецца і ў 
крымінальныя справы), піша 
драконаўскія ўказы (тыпу 
ўвядзення «прыгоннага 
права» ў дрэваапрацоўцы). 
Атрымліваецца, уся гэтая 
тытанічная актыўнасць 
першай асобы дзяржавы мае 
блізкі да нуля ККД?

Класічны прыклад 
беларускага вярхоўнага 
валюнтарызму: тры гады 
таму прэзідэнт прымусіў ўрад 
перапісаць прагноз на 2012 
год, заклаўшы рост ВУП не 
паўтара працэнта, а 5,5%. 
Маўляў, аптымістычней трэба. 
Па выніках года ВУП, аднак, 
вырас роўна на 1,5%.

Натуральна, ніхто нічога не 
сабатаваць (паспрабуй толькі, 

кайданкі напагатове), проста 
немагчыма было скочыць 
вышэй за пояс (ды і навошта 
той ВУП дзеля ВУП?). І ва 
ўрадзе выдатна гэта разумелі 
першапачаткова. Дык хто тады 
стратэгічна сеў у лужыну?

Цяпер, праўда, Лукашэнка, 
крытыкуючы Саўмін за залежы 
на складах, заўважыў, што 
не прымушаў «гнаць аб'ёмы. 
Галоўнае - продажу і даходы 
ад гэтых продажаў ».

Фармальна правільна, 
але чаму беларускі тавар не 
прадаецца, хоць таўкачамі 
зрабілі ўжо нават сваіх 
дыпламатаў па ўсім свеце? Ды 
таму перш за ўсё, што падае 
канкурэнтаздольнасць, а яе 
ня падняць без рэформаў.

Дарэчы, нядаўняе 
даследаванне BISS у рамках 
праекта «Рефорум» паказала 
парадаксальныя рэчы. 
Аказваецца, беларускія 
чыноўнікі, насуперак 
клішаваныя іміджу саўкоў 
і застабілаў, у большасці 
сваёй падтрымліваюць 
неабходнасць рэформаў. 
І адчуваюць гэтую 
неабходнасць мацней, чым 
насельніцтва ў цэлым.

Так, на пытанне, ці патрэбныя 
ў Беларусі рэформы, роўна 
палова апытаных чыноўнікаў 
адказалі «так» і яшчэ 36% 
- «хутчэй так». Ды з такім 

настроем горы можна 
звярнуць! Але не тут-то было.

Урад, будзь яно самым што 
ні на ёсць прагрэсіўным, не 
можа пачаць пераўтварэнні 
без адмашкі з самай верхатуры 
беларускай персаналісцкай 
сістэмы. Але рэформы, 
нават цалкам эканамічныя, 
пагражаюць асновам гэтай 
сістэмы. Увогуле, замкнёнае 
кола.

600 долараў на нос - столь 
беларускай мадэлі?

Зрэшты, у моцнага заўсёды 
вінаваты слабы. Цяпер кіраўнік 
дзяржавы зноў асядлаў тэму 
Усебеларускага народнага 
сходу.

"Прашу не забываць, што 
2015 завяршае бягучае 
пяцігоддзе. І нам з вамі на 
бліжэйшым Усебеларускім 
сходзе трэба будзе даць 
справаздачу перад народам 
за пяць гадоў, адкрыта сказаць 
грамадству, што абяцалі і што 
зрабілі », - нагадаў Лукашэнка.

Пры тым што тут ўжыта 
сціплае «мы», нязменным 
галоўным героем 
перыядычнага сакральнага 
дзейства з раздачай абяцанняў 
на наступную пяцігодку 
з'яўляецца самі ведаеце хто. 
Чыноўнікі толькі ўпісваюць у 
даклад прыгожыя лічбы, якія 
павінны выгадна абмаляваць 
дзеючага кіраўніка краіны 

Беларускі прэзідэнт зноў ставіць спектакль пра строгага справядлівага цара і баяраў-разгільдзяяў. На эканамічным нарадзе 
11 лістапада ў Мінску Аляксандр Лукашэнка раздраконіў урад за стратэгічныя пралікі. Пры тым што стратэг ва ўладзе ў нас па 
вызначэнні адзін.

лукашэнка ўрад паштурхаў, 
але наўрад ці раЗгоніць

перад чарговымі выбарамі.
І ўжо зараз можна сказаць, 

што прыгожая лічба ў тысячу 
долараў сярэдняга заробку, 
абяцаная на 2015 год, будзе з 
трэскам праваленая.

Гэта выдатна разумее і сам 
прэзідэнт. Пасля фінансавага 
калапсу 2011 года ён усё ж 
больш прыслухоўваецца 
да перасцярог Нацбанка 
і Саўміна, што наганяць 
зарплаты імем рэвалюцыі 
нельга, інакш зноў усё 
накрыецца медным тазам.

Пасля абвалу-2011 сярэдні 
заробак з грахом папалам 
давялі да 600 даляраў у 
эквіваленце. Гэта значыць, 
па сутнасці, толькі дзе-як 
папоўнілі народу страты ад 
ранейшай авантурнай гульні 
кіруючых вярхоў з фінансамі.

Хоць папоўнілі вельмі 
ўмоўна: цэннік-то - нават у 
пераліку на даляры - за гэтыя 
гады ірвануў ого-го! У апошнія 
месяцы ў рэальным вылічэнні 
паказчык сярэдняй зарплаты 
стаў зноў здзімаць.

Увогуле, падобна, што 
«кожнаму-па-шэсцьсот» - гэта 
столь для беларускай эканомікі 
ў яе цяперашнім стане. Ды і 
то пры ўмове, што Масква не 
паменшыць падсілкоўванне. А 
гэта не факт.

Крым ткі гукнулася расійскай 
эканоміцы, і чым далей, тым ёй 

будзе больш балюча. Растраціў 
ладную долю ЗВР, тамтэйшыя 
ўлады вымушаныя адпусціць у 
свабоднае плаванне і так ужо 
страціў адносна даляра каля 
40% з пачатку года расійскі 
рубель.

Імклівая ж яго дэвальвацыя 
азначае, што нясуць 
страты нашы экспарцёры, 
арыентаваныя на рынак 
усходняй суседкі. Фактычна 
гэта форс-мажор.

Але Лукашэнка на нарадзе 
11 лістапада з самага пачатку 
раззброіў падначаленых: 
«Адразу заўважу, што 
апраўдання, спасылкі на 
неспрыяльныя знешнія 
фактары як« капрызы надвор'я 
»не прымаюцца. Яны заўсёды 
былі і будуць. І, дарэчы, мы 
планавалі сваю працу ў 
гэтым годзе, улічваючы гэтыя 
неспрыяльныя ўмовы. Нам 
трэба працаваць у любых 
умовах і дасягаць вынікаў, 
аператыўна рэагаваць на 
змены кан'юнктуры і прымаць 
рашэнні неадкладна ».

Ну ўжо чаго-чаго, а анэксіі 
Крыма, войны на Данбасе і 
заходніх санкцый супраць 
Пуціна беларускі Саўмін 
напэўна не планаваў. Ды хіба 
запярэчыш!....

(скарочана)
Аляксандр Класкоўскі

Чытаць цалкам: naviny.by

Жыхар вёскі Зарэчча 
Смалявіцкага раёну Ігар Прашко 
— кіроўца мікрааўтобуса 
«Мэрсэдэс» — езьдзіць сам і 
возіць пасажыраў на рынкі Расеі 
і Ўкраіны. Стаж перавозчыка 
адлічвае ад 2002 году, калі 
яшчэ працаваў кіроўцам на 
птушкафабрыцы ў Смалявічах. 
Апошнія тры гады займаецца 
гэтым як індывідуальны 
прадпрымальнік.

Галоўны кірунак цяпер — 
Расея, асабліва ён выгадны ва 
ўмовах падзеньня расейскага 
рубля, кажа Ігар, зьбіраючыся ў 
дарогу:

«Вельмі добра, вельмі 
выгадна езьдзіць стала. Нават 
па машыны: вунь сусед мой 
прыгнаў „сітраэна“ — такая 
маленькая прыгожанькая 
машынка малалітражная. 2005 
году выпуску, і яму абышлася ў 
3,5 тысячы — з Масквы прыгнаў. 
А ў Смаленск мы катаемся толькі 
па прадукты».

Карэспандэнтка: «А прадукты 
выгадна стала набываць?»

Ігар: «Ну вядома, выгадна. 
Каб не было выгадна, то людзі б 
і ня езьдзілі. Бо я тут коштаў ня 
ведаю — я ў Расеі ўсё, што трэба, 
набываю. Ну вось, да прыкладу, 
на памідоры памятаю цэньнік: 
прыгожыя памідоркі, чырвоныя, 
сакавітыя — ці то Грузія, ці 
Абхазія — 60 рублёў расейскіх 
за кіляграм. На нашы грошы, 
паводле грубага падліку — 15–
17 тысяч. А ў нас памідоры 25 

тысяч будуць каштаваць і значна 
горшыя. Вядома, выгадней, 
калі цэньнік застаўся той самы, 
а даляр падскочыў. Ён быў 33 
рублі 2–3 месяцы назад, а цяпер 
47.

Што да паліва — вельмі 
выгадна там запраўляць. У нас 
літар каштуе амаль 50 рублёў на 
іхнія грошы, а ў іх — 33 рублі. Я, 
да прыкладу, паеду ў Смаленск, 
да мяжы даяжджаю, каб толькі 
хапіла, і там, у Расеі, запраўляю 
поўны бак, а ён у мяне вялікі 
— 140 літраў, зэканомлю 48 
даляраў толькі на паліве. Бо 
паліва ў нас дарагое: 1 даляр і 8 
цэнтаў, а там — даляр 47 рублёў, 
а прадаюць за 33 — розьніца 
вялікая і адчувальная. Калі ў 
Маскву езджу, то эканомлю на 
паліве даляраў 70.

Тавары лёгкай 
прамысловасьці — адзеньне, 
абутак, пабытовыя тавары 
Ігар па-ранейшаму езьдзіць 
набываць ва ўкраінскі горад 
Хмяльніцкі. Па пабытовую 
тэхніку і аўтамабілі возіць 
пакупнікоў у Маскву, па прадукты 
харчаваньня — у Смаленск. 
Кожную сераду а 3-й гадзіне 
ночы ён сядае за руль свайго 
мікрааўтобуса, каб а палове на 
сёмую раніцы быць на аптовым 
рынку ў Смаленску. Пяць-сем 
пасажырскіх месцаў займаюць 
жанчыны рознага веку, а 
астатняя палова мікрааўтобуса 
вызваленая ад сядзеньняў — 
пазьней яна запоўніцца тава-

рамі.
Праз колькі 

хвілінаў пасьля 
а д п р а ў л е н ь н я 
пасажыркі з Ба-
рысава і Жодзіна 
пачынаюць дра-
маць, а кіроўца, 
каб ня спаць, на 
ўсю моц уключае 
«Ласкавы май» і 
хуценька лускае 
семкі. Хуткасьць 
— 120 кілямэтраў 
за гадзіну, як і 
прапаноўваюць 
дарожныя знакі. 
Гэтак прамільгвае 
Дуброўна, умоўная 
мяжа з Расейскай 
Фэдэрацыяй, Катынь...

Оптавы рынак у Смаленску ад 
цямна запоўнены аўтамабілямі, 
і спрэс — зь беларускімі 
нумарамі. Яшчэ да пачатку 
працы выстройваецца 
чарга, спачатку — да старога 
«Масквіча». Мясцовы валютчык, 
не хаваючыся, выконвае 
функцыі банку і пераводзіць у 
расейскія рублі любыя грошы 
— даляры, эўра і беларускія 
рублі. За адзін расейскі рубель 
бярэ 237 беларускіх. …

Неўзабаве гэтая ж чарга 
перасоўваецца ў мэталёвы 
ангар. У пераважнай бальшыні 
тут сярэдняга веку жанчыны. 
Малады няголены расеец, які 
бярэ грошы і выпісвае квіткі 
на тавары паводле заранёў 

падрыхтаванага сьпісу, пры 
гэтым нязлосна жартуе і кпіць, 
перапытваючы ў жанчын, чаму 
прыехалі бяз бульбы. За гэты 
час разьвідняе, і рынак паўстае 
ва ўсёй красе.

Агулам кажучы, ён вельмі 
нагадвае беларускія рынкі 
зь «ліхіх 90-х»: зарослы 
быльнягом, са старымі іржавымі 
ангарамі, з мэталёвай бочкай 
пасярэдзіне, у якой працаўнікі 
ў зашмальцаванай вопратцы 
спальваюць друз і сьмецьце. 
Неўзабаве мікрааўтобус 
пачынае да столі запаўняецца 
пакункамі рыбы, кансэрваў, 
мяса птушкі, печыва, цукерак, 
сьпіртовых напояў, кавы, 
гарбаты ды іншых прадуктаў.

Пакупніцы кажуць — кошты 

ўдвая, а то і ўтрая ніжэйшыя, 
чым дома. Да прыкладу, 
кіляграм вэнджанай рыбы, якая 
ў Беларусі ня лепшай якасьці і 
каштуе каля ста тысяч рублёў, у 
Смаленску на беларускія грошы 
каштуе трыццаць. Цяперашні 
крызіс расейскага рубля на 
цэнах тут амаль не адбіўся, і 
набываць прадукты праз абмен 
даляраў на расейскі рубель усё 
больш выгадна.

Яшчэ адзін кіроўца — ён жа 
пакупнік Міхаіл, які прывёз 
групу жанчын з Жодзіна, у 
чаканьні чаргі дзеліцца сваімі 
ўражаньнямі ад паездак у 
Расею:

«Тут часта бываюць зьніжкі — 
раз на квартал самае малое. 

Тут нават беларускія тавары таньнейшыя, чым у самой Беларусі.  Грамадзяне Беларусі выкарыстоўваюць дэвальвацыю 
расейскага рубля, каб набыць таньнейшыя тавары, у тым ліку прадукты харчаваньня, у памежных рэгіёнах Расеі. Многія беларусы 
езьдзяць «затаварвацца» ў Расею цягам дзясятка апошніх гадоў.

у смаленск на шопінг
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ПРАЦОўНЫЯ РэСУРСЫ

(пачатак на стар. №3)
САЦЫЯЛьНАЯ ПАЛІТЫКА

Накануне в детском саду предупредили: 
кто пропускает сад больше одного дня – 
несите справки.

— А то что будет? — не сдержалась я, 
хотя меня это и не особо касалось — мой 
ребенок ходит в сад от звонка до звонка 
и без права на болезни.

— У нас сейчас с этим строго: нельзя 
пропускать в год больше 30 дней, — будто 
извиняясь, объяснила воспитательница.

— А то что будет? — снова повторила 
я вопрос.

— Не знаю, — еще больше смутилась 
воспитательница.

— Просто хотелось бы знать, какие 
санкции предусмотрены в отношении 
«прогульщиков», — пояснила я свою 
настойчивость. — Их выгонят из сада за 
непосещаемость? Или, может, лишат 
компота? Или отправят в специальную 
исправительную группу расчищать 
лопатками дорожки от снега? 

— Я не знаю, что они там еще 
придумают, — грустно улыбнулась 
воспитательница. — Пока от нас требуют 
только справки. Вы же сами понимаете, 
что лично нам, воспитателям, легче, 
когда в группе не 30 человек, а 15. Если у 
кого-то из родителей отпуск или там 
бабушка в гости приехала – я, например, 
не вижу ничего плохого от того, что 
ребенок дома посидит. Особенно сейчас, 
когда все сопливые ходят.

И вот тут подумалось: а для кого же 
была придумана эта человеколюбивая 
инициатива о контроле малолетних 

все в сад или давайте справку…
Мне вот интересно: в правительстве что, доплачивают за каждую неадекватную инициативу по 
особому тарифу?

Да прыкладу, цяпер — золата, пазьней, 
бліжэй да Новага году, будзе апаратура, 
тэлевізары на зьніжках.

Я ўжо не кажу пра нашы „Гарызонты“ 
— іх і ў шпіталях ня хочуць усталёўваць. 
А добрыя маркі тэлевізараў — Самсунгі, 
LG 49 цаляў — на 200–250 даляраў 
таньнейшыя на зьніжках. Ну, ёсьць сэнс 
зьезьдзіць і за дарогу заплаціць? І яшчэ 
грошы застануцца.

Пральныя машыны — усю пабытовую 
тэхніку адсюль возяць, асабліва бліжэй 
да сьвятаў. Мне ўжо тэлефануюць, 
перапытваюць, ці пачалося ўжо. І гэтак 
тут заўсёды — тут жа бізнэс па-іншаму 
пабудаваны.

Гэта ж у нас толькі „зьніжкі“ ў 
„Спортмайстры“ — кажуць 30%, а яна 
даўно ўжо ў сабекошт загнаная. Калі ў 
нас красоўкі, да прыкладу, са зьніжкай 
100 даляраў каштуюць, то тут максымум 
50 — вось гэта зьніжка.

Ну, выгадна стала езьдзіць. Нават той 
жа рыбы — ня кожны чалавек у нас 
можа адразу цэлы пласт набыць. Акрамя 
таго, тут усё сьвежае. У нас у „Эўраопце“ 
— бачылі ж пэўна — трыццаць разоў 
перамарожанае, а тут яна сьвежая.

Тыя ж самыя куры віцебскія нашы, 
беларускія — тут таньнейшыя, чым у 
„Эўраопце“.

Зьвярніце ўвагу, наколькі нашы тавары 
танныя тут. Патлумачыць гэта можна 
толькі тым, што за бесцань аддаюць, 
абы валюту атрымаць. Бо наш беларускі 
цукар дома 10 тысяч каштуе, а тут 8 — 
наш беларускі цукар. Як так можна — я 
ня ведаю».

(скарочана)
Галіна Абакунчык

http://www.svaboda.org

прогульщиков?
Для воспитателей – это уж точно нет. 
Или, может, для родителей? Кажется, 

озвучивая предложение по борьбе с 
прогульщиками, приводился довод, что 
таким образом мы разгрузим группы и 
уменьшим очередь желающих в сад.

Тут же вспомнилось, как мы «сдавали» 
туда своего ребенка. В группе мы 
числились 32-ми по списку. Воспитатель 
на всех была одна. На наш вопрос: как же 
62-летняя женщина справится с таким 
количеством малолетних карапузов, 
которые не умеют сами ни есть, ни 
одеваться, а некоторые и на горшок 
ходить, заведующая успокоила, что все 
сразу не придут: кто-то еще дома посидит, 
кто-то болеть будет, кто-то по полдня 
ходить...

Интересно, приняли бы нас в сад сейчас, 
зная, что все 30 придут обязательно? 
И как, по мнению чиновников, должны 
уменьшиться очереди, если теперь даже 
те, кто мог бы подержать ребенка дома, 
будет водить его в группу от восхода до 
заката? Создадут новые группы для тех, 
кто в списке «сверх нормы»? Странный, я 
вам скажу, способ экономии получается!

Ах да, экономическую выгоду 
собирались получить, сделав платными 
группы для детей до 3-х лет и после 6-ти. 
Мол, раз отдала, кукушка, ребенка в сад в 2 
года – либо плати, либо иди работай. А то, 
видите ли, хотят и пособие от государства 
получать и ребенка бесплатно за его счет 
в саду кормить!

Ну, во-первых, совсем и не бесплатно 
– в месяц сад обходится примерно в 
450 тысяч, а пособие урезается вдвое. 
А во-вторых, чиновники, наверное, в 
силу своего возраста подзабыли, чем 
занимается ребенок в яслях? Нет, не 
танцует и не пляшет, проедая казенную 
кашу. Он болеет. Неделю в сад – две 
недели дома – адаптация называется. 
Многие оттого-то ребенка и отдают в 
ясли, чтобы он, переболев, иммунитет 
выработал и дал потом возможность 
спокойно на работу выходить, не 
оформляя больничные через каждые 2 
дня.

Вот интересно, кто-нибудь подсчитал 
«экономический эффект» от оплаты 
больничных работающим мамам? Что-
то подсказывает, что это обойдется 
государству намного дороже, чем 
выплата детских пособий и содержание 
яслей. 

В общем, как ни крути, ни денег в казну, 
ни заботы о населении не проглядывается. 
Зато сколько инициативного рвения со 
стороны народных благодетелей! Такое 
чувство, что чиновникам за каждую 
неадекватную инициативу доплачивают 
по особому тарифу.

Вот собрать бы их всех – инициативных 
– в отдельную группу и отправить 
расчищать дорожки от снега. Думается, 
экономический эффект будет намного 
ощутимее.

Анастасия Зеленкова
www.gazetaby.com

ДэВАЛьВАЦЫЯ

Падставай для напісання гэтай 
«Азбукі паліталогіі» стаў савецкі мульцік 
«Казлянё, якое лічыла да дзесяці». Пра 
што ён? Пра ролю ўліку працоўных 
рэсурсаў у падтрыманні сацыяльнай 
стабільнасці. Гэтую ролю сёння многія не 
да канца разумеюць і недаацэньваюць. 
Адсюль паўстае жывёльны страх перад 
дзяржавай-кантралёрам, якая імкнецца 
«дайсці да кожнага».

Кадры вырашаюць усё і ўсё 
правальваюць

Перанясемся ў Гродзенскую вобласць, 
якую 14 лістапада з рабочым візітам 
наведаў адзіны палітык (АП). Далей 
прыводжу фрагмент прэс-рэлізу, 
запазычаны на сайце president.gov.by: 
«По его словам, почти треть населения 
в приграничных районах нигде толком 
не работает и живет за счет поездок 
в соседние страны Европы. «Куда это 
годится, что мы порождаем? Поколение 
спекулянтов, которое плодит теневую 
экономику? От таких «предпринимателей» 
дельных инвестиций не дождешься», — 
подчеркнул глава государства».

У Гродзенскай вобласці па-за 
дзяржаўнай сістэмай уліку зарабляе 
сабе на жыццё кожны трэці. Агульная ж 
колькасць беларусаў, незадзейнічаных 
дзяржавай «на поўную катушку», па 
інфармацыі АП, — каля 500 тысяч.

«Кадры вырашаюць усё!» — любіў 
паўтараць бацька савецкай камандна-
адміністрацыйнай сістэмы. Але 
кадры, дадам ад сябе, здольныя і 
заваліць любую даручаную справу. 
Як тут ні пагадзіцца са старшынёй 
Камітэта дзяржаўнага кантролю 
Леанідам Анфімавым, які растлумачыў 
невыкананне асноўных паказчыкаў 
сацыяльна-эканамічнага развіцця ў 
бягучым годзе неарганізаванасцю, 
някемлівасцю, марнатраўствам і залішняй 
самаўпэўненасцю кіраўнічых кадраў.

Перад кадрамі з такім букетам 

характарыстык АП і паставіў задачу да 
1 студзеня «прымусіць усіх працаваць». 
Асабіста я сумняваюся ў дзеяздольнасці 
кадраў. АП — не кесар Аўгуст, а сучасным 
губернатарам далёка да консула Квірынія. 
Свой сумнеў растлумачу цытатай з 
Евангелля ад Лукі: «У тыя дні выйшаў загад 
ад цэзара Аўгуста зрабіць перапіс па ўсёй 
зямлі. Гэта быў першы перапіс падчас 
панавання Квірынія ў Сірыі. І пайшлі ўсе 
запісвацца, кожны ў свой горад. Пайшоў 
таксама і Юзаф з Галілеі, з горада Назарэта, 
у Юдэю, у горад Давіда, званы Бэтлеем, бо 
ён быў з дому і роду Давіда, каб запісацца 
з Марыяй, заручанай з ім, якая была 
цяжарнай».

Такі ўзровень асабістай адказнасці 
пры правядзенні перапісу ў нашы дні 
немагчымы. Звярніце ўвагу: Юзаф не 
чакае, калі да яго прыйдуць перапісчыкі, 
а адпраўляецца з цяжарнай жонкай у 
шматдзённае цяжкое падарожжа. Такі 
ў тыя часы быў парадак, і ён няўхільна 
выконваўся: «І пайшлі ўсе запісвацца». 
Слова «ўсе» ў дадзеным выпадку 
з’яўляецца ключавым.

Новае — гэта добра забытае старое
Народ па вызначэнні пазбаўлены 

суб’ектных характарыстык, што не 
перашкаджае яму высоўваць са сваіх 
шэрагаў лепшых прадстаўнікоў, з якіх і 
фармуецца ўлада. Вось як гэты працэс 
апісаў АП, завяршаючы 17 кастрычніка 
прэс-канферэнцыю журналістам расійскіх 
СМІ: «Все мы, дорогие мои мужики 
и девчонки, пришли оттуда, от того 
простого обычного дерьма, в котором 
ковыряется большая часть сегодняшнего 
нашего общества, которому мы не создали 
нормальные условия для жизни. Это надо 
помнить всегда».

Але акрамя ўлады і папуляцыі ў 
айчыннай гісторыі пастаянна прысутнічае 
трэці элемент — лішні чалавек. Лішні 
чалавек — гэта індывіды або групы, якія 
не «перамолатыя» ўладай і таму не сталі ні 

яе органам, ні часткай 
папуляцыі.

Калі наша Улада 
(прапісная літара ў 
гэтым выпадку аба-
вязковая) ёсць спо-
саб усёпранікальнага 
кантролю над жыццём 
папуляцыі, то лішні 
чалавек — гэта мера 
незавершанасці сіс-
тэмы, пастаянны 
напамін Уладзе пра тое, 
што яна не здольная 
ўстаць поруч са сваімі 
вялікімі папярэднікамі 
— Аўгустам і 
Квірыніем.

Улада пазбаўленая 
рычагоў уплыву на лішніх людзей, 
колькасць якіх у памежных рэгіёнах 
Беларусі дасягнула ўжо адной траціны. 
Адсюль патрабаванне АП «любыми 
способами, которые мы знаем и умеем 
делать, заставить этих людей работать!» 
Тэрмін — да 1 студзеня.

Творчых прапаноў з боку профільных 
ведамстваў доўга чакаць не давялося. У 
прыватнасці, у МУС прапанавалі дапоўніць 
Адміністрацыйны кодэкс артыкулам, у 
адпаведнасці з якім ухіленне паўналетняга 
працаздольнага грамадзяніна, які 
пастаянна пражывае на тэрыторыі краіны, 
больш за шэсць месяцаў на працягу года 
ад фінансавання дзяржаўных выдаткаў 
павінна пацягнуць санкцыі ў выглядзе 
адміністрацыйнага арышту.

Аўтары ноў-хаў абгрунтоўваюць 
радыкальнасць сваёй прапановы 
спасылкай на арт. 56 Канстытуцыі, якая 
абавязвае грамадзян прымаць удзел 
у фінансаванні дзяржаўных расходаў 
шляхам выплаты дзяржаўных падаткаў, 
пошлін і іншых плацяжоў. Прэс-сакратар 
МУС К. Шалькевіч падкрэсліў, што гэта 
толькі адна з высунутых міністэрствам 

прапаноў. Але пакуль увесь спіс не 
абвешчаны, я дазволю сабе скарыстацца 
паўзай, каб нагадаць знакамітую формулу: 
«Новае — гэта добра забытае старое». 
У нашым выпадку прапануецца замена 
падаходнага падатку падушным.

Калі падаходны падатак выплачваецца 
з даходаў і ўласнасці, што і дазваляе 
грамадзянам працаваць «у ценю», 
заставацца недасягальнымі для 
падатковай інспекцыі, то падушны 
падатак спаганяецца з кожнага чалавека 
па выніках перапісу. У Старажытным 
Рыме ён быў вядомы пад назвай «capita-
tio». У Расіі падушны падатак увёў Пётр I. 
Ён жа пачаў пагалоўны перапіс падданага 
насельніцтва.

 Кола замкнулася, і мы зноў вярнуліся 
да праблемы, узнятай у мультфільме 
«Казлянё, якое лічыла да дзесяці», г.зн. да 
праблемы якасці сучаснай беларускай 
эліты. Аказваецца, бескарысліва лічыць да 
дзесяці (як, зрэшты, і да любой зададзенай 
лічбы) не так проста.

(скарочана)
Сяргей Нікалюк

“Новы час”

«Кадры вырашаюць усё!» — любіў паўтараць бацька савецкай камандна-адміністрацыйнай сістэмы. Але кадры, дадам ад сябе, 
здольныя і заваліць любую даручаную справу.  Сотні тысяч беларусаў, якія актыўна працуюць па-за дасягальнасцю падатковых 
органаў, сведчаць пра тое, што жыццё паступова сыходзіць з дзяржаўнай сістэмы.

паляванне на лішняга чалавека


